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مطمئـــن هســـتم گزارش هایـــی جـــذاب و تـــکان دهنده از 
تحقیقات شـــان به دســـت خواهند آورد کـــه موجب ایجاد 

تحـــول در میـــان جامعـــه هدف مخاطبان شـــود.
در فصل دوم، مصادف با ســـومین شـــب رمضان، پیامی 
از آلمـــان دریافت کردیم که فردی با مشـــاهده فصل یک 
برنامه خداباور شـــده بود. ابتدا تصـــور کردیم که این پیام 
تنها یک پیام دلگرم کننده باشـــد به همین دلیل شـــماره 
تماس را گرفتیم و متوجه شـــدیم از کشور آلمان است. او 
عنوان کرد که ســـال ها آشنایشـــان که بیش از چهل سال 
در آلمان زندگی می کند، یک »آتئیسم« یا »خداناباور« 
اســـت و طی این سال ها نتوانســـته اند او را خداباور کنند. 
پـــس از آنکـــه او فصل یـــک برنامه را مشـــاهده کـــرده بود 
تماس گرفته بود و از آشنایشـــان برای نمازخواندن و دیگر 

موارد راهنمایی می خواســـت.
پیـــام دیگـــری در ســـال گذشـــته داشـــتیم مبنی بـــر اینکه 
پـــدری بـــا دو دختـــرش از اقلیـــت مذهبی تنهـــا در خانه ای 
زندگی می کردند که به واســـطه تماشـــای این برنامه یکی 
از دختـــران به همراه پدر مســـلمان می شـــوند و به ســـبب 
ایجاد آزار و رنجش از ســـوی همســـایه ها و هم محله ای ها 
از آن منطقـــه خـــارج می شـــوند و بـــه دلیل ضعیـــف بودن 
مباحـــث مالـــی زندگـــی فقیرانه شـــان را در خـــارج از شـــهر 

ادامـــه می دهند.
در مورد دیگری پیامی از زوجی داشتیم که یک دختر پنج 
ســـاله داشـــتند و از یکدیگر جدا شـــده بودند. آقا در شب 
عقـــد ازدواج دومـــش برنامـــه را تماشـــا می کنـــد و به خانم 
بـــرای گرفتن حلالیت تمـــاس می گیرد. زمانـــی که تماس 
می گیـــرد، از قضـــا خانم هم عنوان می کند که با تماشـــای 

برنامـــه قصـــد داشـــت کـــه او هـــم بـــرای گرفتـــن حلالیت 
تمـــاس بگیـــرد و در نهایـــت بـــا یکدیگـــر ازدواج می کنند و 
هم اکنـــون بـــه صـــورت پنهانی و بـــه دور از چشـــم خانواده 
با یکدیگـــر زندگی می کنند، چرا که در فرایند طلاق شـــان 
خانواده هاشـــان بشـــدت بـــا یکدیگر درگیر شـــده بودند و 

میانشـــان تنش بســـیار بود.
و اینها تنها گوشه ای از عمق اثرگذاری های برنامه است.

 
باتوجه به عمق اثرگذاری ها، سازمان صدا و سیما 
چقدر باید روی چنین برنامه هایی سرمایه گذاری 

کند؟
عمیقـــاً بـــاور دارم کـــه در ســـطح اجتماعـــی تکـــرار، بیان و 
ابـــراز خوبی ها موجب افزایش و تزاید خوبی ها می شـــود و 
برعکس تشدید بدی ها ســـبب افزایش بدی ها می شود. 
اینکـــه مـــدام از بدی هـــا بگوییـــم، همین تشـــدید بدی ها 
خطـــرش از قبـــه بیشـــتر اســـت، چـــرا که بـــر آن بـــدی مهر 

تأییـــد می زنیـــم و تأکید بســـیار بـــر آن داریم.
زمانی که شـــما خودت با خشـــم، عصبانیت و شتابزدگی 
گفت و گـــو و رفتـــار می کنیـــد و می گوییـــد کـــه ایـــن جامعه 
بـــد اســـت، به نوعـــی شـــعله همدیگـــر را بالا می کشـــیم. 
پـــس باید چـــه کنیم؟ ابتـــدا خودت عصبانی نبـــاش وآرام 
و مهربـــان باش. خـــودت را نفرین و لعنت نکـــن. داد نزن 
و هیجـــان زده نبـــاش. 27 ســـال خبرنگار و عـــکاس بودم، 
چـــرا جامعـــه خبرنـــگاران خوبی هـــا را نمی گوینـــد؟ مگر نه 
آنکه عنوان لطف کردن به یکدیگر، تهیه جهاز، ســـاختن 
مدرســـه و دیگـــر خوبی هـــا را می تـــوان حادثـــه نامیـــد چرا 
صفحـــه حـــوادث مـــا پر از خبرهـــای فجیع اســـت؟ نام این 
صفحـــات را صفحـــات حوادث می نامیم امـــا در ذهن مان 
صفحه فجایع اســـت. ایـــن صفحه حتی نبایـــد به صورت 
عمودی و افقی دو نصف شـــود یعنی اتفاقات خوب و بد. 
همچنین نباید اینها نســـبتش 51 به 49 باشـــد و جامعه را 
به ســـمت خوبی هـــا و رفتارهای نیک ســـوق داد؟ به مردم 
بگوییـــم جوانـــی بـــرای پـــدری که در کمـــا رفته بـــود، روزها 
کنـــار پـــدرش بـــود و خدمت می کـــرد؛ یا بنویســـیم جوانی 

در ریـــل قطـــار، جان فـــردی را نجات داد.
متأسفانه همه نگاه ها فجایعی شده تا حادثه ای که البته 
می تـــوان ریشـــه یابی کرد. در فیلم های ســـینمای شـــاهد 
موضوعاتی همچون زیرپوش چرک، سر و صورت سوخته 
شکنجه دیده، خواهر معتاد فراری، خیانت همسر، چاقو 
هســـتیم و بر ایـــن تصوریم که چنین موضوعاتی، ســـبب 
افزایـــش فروش فیلم می شـــود. در ســـازمان صداوســـیما 
کمترچنیـــن مســـأله ای را شـــاهد هســـتیم امـــا این نگرش 
وجـــود دارد. مـــن از همیـــن تریبـــون اعلام خطـــر می کنم. 
مباحـــث خیانـــت همســـر و فرزنـــد حـــرام زاده با تماشـــای 
فراوان ســـریال های ترکیه، کوبـــا امریکای جنوبی افزایش 

می یابد.
بـــرای اولیـــن بـــار در ســـریال های تلویزیونـــی شـــاهد ایـــن 
اتفاق هســـتیم که از موضوع حرام زاده استفاده کرده اند، 
مســـأله ای کـــه هیـــچ گاه در تاریـــخ و فرهنگ ایرانـــی نبوده 
اســـت و متأســـفانه عده ای ســـعی در عادی ســـازی چنین 
موارد زشتی را در رسانه ای همچون تلویزیون ایران دارند. 

ایـــن همان پـــرده دری فرهنگی می شـــود.
بسیاری از سازمان ها و نهادها در حوزه فرهنگ محسوب 

می شـــود که البته ســـازمان صداوســـیما جزو مؤثرترین ها 
است.

 بایـــد بگویـــم که این چه نگاه تلخی اســـت کـــه تیرگی را در 
ذهن هـــا داریـــم و از حلقوم ها فـــواره می زنیـــم و در نهایت 
ایـــن تیرگـــی فواره ها رو به پاییـــن برمی گـــردد و تیرگی اش 
روی ســـر و صورت جامعه خودمان می  نشـــیند. فواره های 
تیـــره کلانی کـــه همه را بـــه تیرگی می  کشـــاند. جای حرف 
زدن و غر زدن ایده داشـــته باشیم و تک تک ایده های مان 
را در صفحـــات شـــخصی مجازی مـــان بازگـــو کنیـــم. وقتی 
در فضـــای مجـــازی ایـــران راهکار مـــوج بزند، حتمـــاً در هر 
حـــوزه ای لااقـــل یـــک ایـــده عملی بـــرای حل یک مشـــکل 

کشـــف خواهد شد.
بـــه نظـــرم هر فـــردی فرهنگ شـــخصی بـــرای خـــود ایجاد 
کنـــد و ایـــن فرهنگ را با خـــودش از درون ذهن خودش به 

خانـــواده اش ارمغان بیاورد، ســـپس بـــه کوچه ها و فامیل 
ببرد و در نهایت به محل کارش یا دانشـــگاه و مدرســـه اش 
منتقـــل کند. کســـی که غـــر می زنـــد، بگوییم قبـــول دارم 
امـــا راهکارت چیســـت؟ اگـــر بســـیاری اوقات افـــراد فقط 

بیان مشـــکل
می کنند بی آنکه برای حل مسأله ارائه ای داشته باشند.

 برای تولید فصل چهارم برنامه زندگی پس از زندگی 
هراس و نگرانی نداشتید؟

خیلی هـــا این نگرانی را دارنـــد و بیان می کنند اما بنده این 
نگرانـــی را نـــدارم، بلکه احتیاطـــش را دارم؛ چراکه واقف و 

معتقـــدم که این محتوا تکراری نخواهد شـــد.

اگـــر ضریب ابـــزار ثابت برنامـــه همچون دکـــور، دوربین، 
کارگردانـــی، نـــور را عدد پنـــج درنظر بگیریـــم و ضریب هر 
یـــک از میهمانـــان برنامـــه و ســـوژه ها و موضوعات مطرح 
شـــده را یـــک عدد دیگر در نظر بگیریـــم، عدد پنج را در آن 
اعداد ضرب می کنیم و در نهایت رقم نهایی که به دســـت 

می آید، نشـــان از تفـــاوت برنامه ها با یکدیگر اســـت.
در هـــر برنامـــه تجربیـــات تجربه گـــر فـــرق می کنـــد و حتی 
نـــوع اقلیـــم و لهجه اش متفاوت از دیگر تجربه گر اســـت و 

همیـــن مباحث برنامـــه را دیدنی تـــر می کند.
همچنین هر فصل از میان صدها و هزاران تجربه  ابرازی، 
تنهـــا حـــدود 50 مـــورد تأیید برنامه قـــرار می گیـــرد و نهایتاً 
آنهایی انتخاب می شـــوند که نکته  های محتوایی جدیدی 
داشـــته باشـــند و تلاش داریـــم در هر برنامـــه حداقل یک 

نکته جدید را داشـــته باشیم.

یکـــی دیگـــر از تلاش های مان این اســـت که در فرم رشـــد 
داشـــته باشـــیم و این تلاش را تا اندازه ای در فصل چهارم 
شـــاهد بودیـــم بـــه ایـــن معنـــا کـــه دکـــور برنامه از هر ســـه 
فصـــل جلوتـــر بـــود. در فصـــل دیگـــر تلاش مـــان بـــر دیگر 
نقـــاط برنامـــه خواهـــد بود تـــا آن را رشـــد دهیم. این ســـه 
موضوع ســـبب می شـــود تا هیچ زمانی برنامه زندگی پس 

از زندگـــی تکراری نشـــود.

تجربه گرها را چگونه صحت سنجی یا دروغ سنجی 
می کنید؟

بـــا واژه دروغ یـــا دروغ ســـنجی کـــه بعضـــاً گفتـــه 
می شـــود، مخالفـــم. هیـــچ زمانی نگاهم این نیســـت 

کـــه تجربه گـــر دروغ می گویـــد؛ بلکـــه بـــه ایـــن فکـــر 
می کنـــم که ایـــن تجربه، تجربـــه منطبق با ســـنجه ها 
هســـت یـــا نـــوع دیگـــری از تجربـــه همچون خـــواب یا 
توهـــم ذهنـــی، تخیـــل، تصور یـــا پـــردازش عامدانه یا 
غیرعامدانه اســـت و اصلاً افـــراد را قضاوت نمی کنیم 
و برایمـــان مهـــم نیســـت کـــه انگیـــزه اش چیســـت؟ و 
تهمـــت دروغگویـــی نمی زنیـــم به افـــراد. در واقع برای 
نیت خوانـــی افراد نه تلاش ذهنـــی می کنیم و نه وقت 
می گذاریـــم و نـــه اجـــازه قضـــاوت به خـــود می دهیم. 
بـــرای مـــا مهـــم ایـــن اســـت کـــه طبـــق آن گزاره هـــا و 
ســـنجه ها ایـــن، یـــک تجربـــه خـــروج از بـــدن و تجربه 

نزدیـــک بـــه مرگ هســـت یـــا نه.
برخـــی تجربه هـــا را بـــه صراحـــت می گوییـــم خـــواب یا 
توهـــم اســـت. امـــا هیـــچ گاه انگیزه خوانـــی نمی کنم. 

گاهـــی اوقات هـــم که همکارانـــم این قرار را یادشـــان 
می رفت و اشـــاره وار می خواستند بگویند فلان تجربه 
دروغ اســـت، ســـریعاً برخـــورد می کـــردم البتـــه ایـــن 
موضـــوع خیلـــی خیلـــی کم شـــاید تاکنون یکـــی دوبار 

بـــه صـــورت لفظـــی پیش آمده باشـــد.
معتقـــدم نبایـــد دروغ را تشـــخیص داد بلکـــه بایـــد 
تناقـــض را تشـــخیص داد و بـــرای ایـــن تشـــخیص 
ســـنجه هایی داریـــم کـــه حـــدود 60 مـــورد اســـت کـــه 
برخـــی از آن تجربـــه را بررســـی می کنـــد و برخـــی دیگر 
تجربه گـــر را. تمامـــی ایـــن موارد مدنظر قـــرار می گیرد 
تـــا یک تجربه ای اثبات شـــود برای ما که تجربه حضور 

بیـــرون از کالبد اســـت.

آیا در میان تجربه گرها، تجربه گری بوده است که 
تجربه اش آنقدر عجیب باشد که آن را پخش نکرده 

باشید؟
بـــا یک نـــگاه می توانـــم بگویم کـــه هیچ تجربـــه ای عجیب 
نیســـت و بـــا یک نـــگاه می توانم بگویم که همـــه تجربه ها 

عجیب هســـتند.
یکـــی از اهـــداف ایـــن برنامـــه ایـــن اســـت کـــه تجربه ها از 
حالـــت عجیب بـــودن خارج شـــود. مـــا برای عادی ســـازی 
قـــدم برمی داریـــم تـــا همـــه بـــه چنیـــن موضوعاتـــی یقین 
داشـــته باشـــند و برایشـــان عادی شـــود آن هم به صورتی 
کـــه عظمـــت و مهابـــت و ســـلطه ذهنـــی عالم غیـــب برای 
مخاطبـــان بیشـــتر و بزرگتـــر شـــود و معتقدم کـــه بهترین 
حالـــت ایـــن می بود که )بـــر فرض محال( چنیـــن برنامه ای 
حتـــی یک درصد هـــم بیننـــده نمی  داشـــت؛ چراکه وجود 
عالـــم غیـــب برای مخاطـــب عـــادی و کاملاً پذیرفته شـــده 
می  بـــود. در واقع »عجیب بودن این تجـــارب برای افراد« 
اســـت که برای من بســـیار عجیب اســـت و جای پرســـش 
دارد که چرا چنین مســـائلی برای انسان ها عجیب است؟
از ســـوی دیگـــر هـــم می تـــوان گفـــت: تـــک تـــک تجربه ها 
عجیـــب اســـت، حتـــی آن تجربـــه ای کوتـــاه کـــه بـــرای یک 
لحظـــه از بدن خارج شـــد و با موتور بـــه زمین برخورد کرد و 
مشـــاهده می کـــرد که مـــردم برایش پـــول می ریختند، اما 
این پرســـش که آیا تجربه ای بوده که آنقدر عجیب باشـــد 
که قابل پخش نباشـــد را ویرایش می کنم به این پرســـش 
کـــه آیـــا تجربـــه ای وجـــود داشـــته کـــه مخاطـــب ظرفیـــت 
پذیرشـــش را نداشـــته باشـــد؟ و چون ظرفیتش را نداشته 
پخش نشـــده باشـــد؟ بله مواردی است که سال های بعد 

پذیرشـــش ایجاد خواهد شـــد.
بـــرای مثال آن تونلی که همه می بینند اما یک نفر تونل را 
طور دیگری دیده است. دو تجربه گر در دو نقطه از کشور 
بـــدون اینکـــه همدیگر را بشناســـند، تونل را طـــور دیگری 
دیده انـــد. ایـــن دو تجربه گر بدون ارتباط بـــا یکدیگر در دو 
کنج ایران یعنی شـــمال شـــرق و جنوب غرب هســـتند که 
هـــر دو در خصوص تونل صحبت های دیگری دارند بدون 
آنکه از هم خبری داشـــته باشـــند. نکاتی در صحبت های 
ایـــن دو تجربه گر وجـــود دارد که در هیچ تجربه گر کل دنیا 
نبوده اســـت. در پژوهش ها شـــاهد هســـتیم که چیزی از 
تونـــل متوجه شـــده ایم که هیچ محققـــی نمی داند اما اگر 
در برنامه گفته می شـــد، مخاطـــب آن را نمی پذیرفت و ما 
قصدمـــان این نیســـت که شـــوک، موج، تنش و حاشـــیه 
ایجاد کنیم. ما از مواردی که ایجاد تنش پژوهشی، ایجاد 
اصطکاک، جرقه و کشـــمکش رســـانه ای می کند، به نفع 

مخاطـــب و محتوای برنامه از پخـــش آن پرهیز می کنیم.
 نفـــع مخاطـــب و محتوا در این اســـت که ما مـــواردی را در 
لبـــه پذیـــرش و ثبت پذیـــرش مخاطب را پخـــش کنیم و در 
هـــر فصل ســـقف پذیرش و ظرفیـــت را افزایش می دهیم. 
هرســـال ســـقف پذیـــرش مخاطـــب را یـــک درجـــه بالاتـــر 
ببریـــم تـــا ظرفیت مخاطبـــان برای افزایـــش درک از محتوا 

ارتقـــا یابد.

 واکنش مردم در فضای حقیقی چگونه است؟
واکنش هـــای مـــردم در فضـــای جامعـــه آنقـــدر صمیمانه 
و مهربانانـــه اســـت کـــه بســـیار شرمنده  شـــان می شـــوم و 
نمی دانـــم چـــه کلمـــه ای بگویـــم که ســـزاوار و متناســـب و 

درخـــور بلنـــدای لطـــف مردم باشـــد.
مردم بســـیار با عـــزت، لطف، مهربانی و دوســـتی برخورد 
کرده، بنده را شـــرمنده می  کنند و معمولاً با ماسک و کلاه 
و عینک و پوشـــش مبدل از منزل خارج شـــوم تا بتوانم به 

کارهای روزمره برســـم.
 مدت هاســـت خانـــواده ام بـــا مـــن جایـــی نمی رونـــد چون 
وقتی همراهم هســـتند به کارهایشـــان نمی رســـند. مثلاً 
اگـــر بـــرای خریـــد بیـــرون می  رویـــم، عمـــلاً بنـــده بـــه علت 
ارتبـــاط مواجهـــات با مـــردم مزاحم اوقات خانـــواده و روند 
خریدشـــان می شـــوم چراکـــه بایـــد گاهـــی ســـاعت ها در 

نقطـــه ای بایســـتم و بـــا مردم صحبـــت کنم.
حتـــی یـــک بـــار در حـــرم مشـــهد بـــا اینکـــه ماســـک و کلاه 
داشـــتم یـــک نفر از پشـــت ســـر بنـــده را شـــناخت و فریاد 

زنـــان مـــن را لـــو داد.
امـــا خـــارج از شـــوخی، انصافاً مـــردم خیلی لطـــف دارند، 
معمولاً ابراز محبت و عکس و امضا یا پرسش و پیشنهاد، 
درخواســـت همیاری یا همـــکاری.... و خیلی  ها توصیه به 
ادامه برنامه، اکثراً درخواســـت پخـــش یا بازپخش برنامه 
در طـــول ســـال و... حقیقتاً واکنش ها خیلی خوب اســـت 
و تا الان هیچ واکنشـــی غیر از این موارد را شـــاهد نبودم.
اما از خدا می خواهم بنده و همکاران را در آنجایی که باید 
بشناســـند، بشناســـند. اوج ســـعادت در این است که در 
آســـمان شناخته شده باشـــیم و در زمین گمنام. شناخته 
شـــدن در زمیـــن خطـــر بزرگـــی اســـت و نیازمنـــد مراقبـــت 
لحظـــه به لحظه اســـت که انســـان مدام خـــود را بازخوانی 

و بازنگـــری کنـــد تا دچـــار کبر حقیرانه زمینی نشـــود.

 27 سال خبرنگار و عکاس بودم، چرا جامعه خبرنگاران خوبی ها را نمی گویند؟ مگر 
نه آنکه عنوان لطف کردن به یکدیگر، تهیه جهاز، ساختن مدرسه و دیگر خوبی ها 
را می توان حادثه نامید. چرا صفحه حوادث ما پر از خبرهای فجیع است؟ نام این 

صفحات را صفحات حوادث می نامیم اما در ذهن مان صفحه فجایع است

قصدمان این نیست که شوک، موج، تنش و حاشیه ایجاد کنیم. ما از مواردی که ایجاد 
تنش پژوهشی، ایجاد اصطکاک، جرقه و کشمکش رسانه ای می کند، به نفع مخاطب و 

محتوای برنامه از پخش آن پرهیز می کنیم


